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نیم نگاه

کوتـــاه
 تغییر حجم مبنا 

در معاملات فرابورس 
آرمان ملی: فرابورس اعــلام کرد از سه شنبه 
۲ شهریور حجم مبنای معــاملات شرکت های 
فرابورسی معادل نیم درصد سرمایه پایه شرکت 
لحاظ می شود. سروش خواجه حق وردی معاون 
نظارت بازار فرابورس ایران در اطلاعیه ای به 
شرکت های مندرج در بازار پایه فرابورس، مصوبه 
هیئت مدیره این شرکت را ابلاغ کرد. بر اساس 
مصوبه هیئت مدیره فرابورس ایران، از سه شنبه ۲ 
شهریور، حجم مبنای معاملات این شرکت ها معادل 

نیم درصد سرمایه پایه آنها لحاظ خواهد شد.

 پیگیری بودجه 
مشوق های صادراتی 

آرمان ملی: دبیر کارگروه مشوق های صادراتی 
سازمان توسعه تجارت ایران گفت: در بسته حمایت 
از صادرات غیر نفتی ۹۶۰میلیارد تومان جهت 
حمایت و تشویق صادرکنندگان در نظرگرفته شده 
است که پیگیری ها جهت تخصیص تمام یا بخشی از 
این بودجه در حال انجام است. احسان قمری اظهار 
داشت: در سال گذشته حدود ۱۷میلیارد تومان 
معادل ۵۰درصد مشوق های صادراتی تخصیصی 
جهت پرداخت کمک سود تسهیلات صادراتی در 
نظر گرفته شد که بر این اساس بیش از ۴۰۰۰میلیارد 
تومان از تسهیلات دریافتی توسط صادرکنندگان 
تحت پوشش کمک سود تسهیلات قرار گرفته و این 
دسته از صادرکنندگان بر اساس گروه های کالایی و 
خدماتی صادراتی خود مشمول دریافت میانگین 
۴واحد درصد به عنوان کمک سود شدند.  وی ادامه 
داد: در سالجاری نیز بیش از ۵۰درصد مشوق های 
صادراتی جهت پرداخت کمک سود در نظر گرفته 
شده است و این امیدواری وجود دارد با تخصیص 
این بخش از مشوق ها شاهد کاهش هزینه های 
صادرکنندگان و افزایش رقابت پذیری در بازارهای 

هدف باشیم.

بنگـاه هـــا
کسب عنوان مدیر ارزش آفرین 

برای بانک ملی
آرمان ملی: عضو هیات عامل و معاون شعب 
بانک ملی ایران که در اجلاس سراسری مدیران 
ارزش آفرین در تحول و توسعه کسب و کار های 
ایران حضور داشت، لوح معرفی مدیرعامل این 
بانک به عنوان یکی از مدیران ارزش آفرین 
کشور را دریافت کرد. در این اجلاس که با 
همکاری وزارت صنعت معدن و تجارت، اتاق 
بازرگانی ایران و سازمان فنی و حرفه ای کشور 
در محل مرکز همایش های بین المللی رایزن 
تهران برگزار شد،  حسن مونسان به نمایندگی از 
محمد رضا حسین زاده این لوح را دریافت کرد. 
توسعه کسب و کار در فضای ملی و بین المللی، 
اهمیت مدیریت استراتژیک در کسب کارها، 
نقش مهارت، خلاقیت و نوآوری در توسعه 
کسب و کار اقدامات ابتکاری مدیران در حوزه 
بازاریابی و فروش نیز از جمله اهداف، رویکرد ها 
و محور های ارزیابی این اجلاس اعلام شده بود.

سهم 43 درصدی ایران خودرو 
دیزل از تجاری سازان 

آرمان ملی: ایران خودرو دیزل موفق شده 
است، با تولید ۱۸۵۱ دستگاه خودروی تجاری 
در چهار ماهه نخست سال جاری، به تولید 
همگن چهار برابری نسبت به مدت زمان مشابه 
در سال ۹۸ و سه و نیم برابری نسبت به سال ۹۹ 
دست یابد. ایران خودرو دیزل با افزایش تولید 
و توسعه محصولات جاری و ارایه محصولات 
جدید و داخلی سازی شده به بازار، توانسته پس 
از یک دهه رکود و با راهبرد و سیاست های اخیر 
اتخاذ شده، جهش قابل توجهی را در عرصه 
تولید محصولات تجاری و باری تجربه کند. 
بررسی تولیدات چهار ماهه نخست امسال 
ایران خودرو دیزل نشان می دهد، ۹۵ درصد 
این تولیدات به محصولات داخلی اختصاص 
یافته که این میزان در مدت مشابه سال ۹۹، ۴۴ 
درصد و در سال ۹۸، ۳۸ درصد بوده است. در 
مقایسه سهم بازار تعدادی محصولات نیز، دیزل 
توانسته در چهار ماهه نخست سال جاری سهم 
۴۳ درصدی را کسب کند. این در حالی است 
که در مدت مشابه سال ۹۸ و ۹۹، ۳۰ درصد 
سهم بازار تعدادی محصولات متعلق به ایران 

خودرو دیزل بوده است. 

 شیر »فرادما« پگاه 
غیراستاندارد است

آرمان ملی: اداره  کل استانــدارد تهــران 
با صدور اطلاعیه ای از غیر استاندارد بــودن 
شیر فرادما با نشان تجاری )برند( پگــاه خبر 
داد. در پی مشاهده شیرفرادما فاسد با نشان 
تجاری )برند( پگاه، به شهروندان اطلاع داد: 
شیر فرادمای پگاه، غیراستاندارد است و از 
مصرف آن خودداری شود. شیر فرادما، مطابق 
استاندارد، شش ماه تاریخ مصرف دارد و در 
این مدت باید شکل اولیه خود را حفظ کند؛ 
درحالیکه بازرسان استاندارد شیرفرادمای 
پگاه که دوفاز شده بود، با شماره سریال 
۱۷۵۰۵/۱۶ به تاریخ تولید ۲۴/۴/۱۴۰۰ و 
انقضای ۲۴/۱۰/۱۴۰۰، در سطح بازار مشاهده 
کردند. اداره کل استاندارد تهران ضمن هشدار 
به هموطنان درخصوص توجه به استفاده 
نکردن از این شیر، با شرکت شیر پگاه برخورد 

و مراتب را مطابق قانون پیگیری خواهد کرد.

 فرش قرمز غنا برای تولید ایران 
با ایجاد مناطق آزاد

آرمان ملی: در هفته های گذشته شاهد دیدار پارلمان بخش 
خصوصی با تعداد زیادی از سفرای کشورهای خارجی بوده ایم 
که در تمامی این دیدارها بر لزوم افزایش حجم تعاملات تجاری 
و اقتصادی تاکید شده است اما در این میان دیدار سفیر کشور 
آفریقایی غنا با غلامحسین شافعی حائز اهمیت بوده و اظهارات 
سفیر این کشور که ثبات سیاسی و اقتصادی را از مهمترین 
مزیت های کشور متبوع خود دانسته که باعث شده تا شرکت 
های بزرگی همچون سوزوکی و هیوندا و کیا موتور در آن سرمایه 
گذاری کنند و همچنین تاکید بر معافیت کالاهای تولیدی 
ایران در مناطق ازاد ایجاد شده خبر داده همگی نشان از بررسی 
کارشناسان اقتصادی این کشور آفریقایی از نگرانی ها و مشکلات 
تولید صنایع ایران داشته که با تکیه بر آن سعی دارد تا از مزیت 
های اقتصادی و صنعتی ایران بهره گیری کند البته قطعا سرمایه 
گذاری در سایر کشور ها و استفاده از مزیت های منطقه ای برای 
توسعه صادرات و دست یابی به دیگر بازارهای جهان از شاخصه 
های مهم برای توسعه و رونق اقتصادی محسوب شده و ایرادی 
بر ان وارد نیست اما این موضوع زمانی به نگرانی تبدیل می شود 
که ایران به رغم در اختیار داشتن مناطق آزاد اقتصادی که بر 
حسب اتفاق با اهداف کشور غنا مشترک بوده و برای افزایش 
تولید و صادرات از طریق ارائه مشوق های مختلف بنا گذاشته 
شده متاسفانه نتوانسته از این مزیت ها بهره گیری کافی کند 
به طوریکه به اذعان اکثر کارشناسان مناطق ازاد تنها به محلی 
برای رونق واردات کالاهای لوکس مبدل شده اند موضوعی که 
به نظر می رسد تغییر رویکرد دولت سیزدهم را نسبت به مناطق 
ازادی که هر ساله با فشار نمایندگان حوزه های مختلف بر تعداد 
آنها افزوده می شود طلب می کند. غلامحسین شافعی رئیس اتاق 
بازرگانی ایران  در دیدار با اریک اسوبواتنگ سفیر غنا در تهران 
گفت: اقتصاد غنا به عنوان یک الگوی پیشرفته اقتصادی میان 
کشورهای آفریقایی مطرح است؛ اقتصاد این کشور بزرگ ترین 
قاره افریقا بعد از نیجریه است. میزان رشد اقتصادی در غنا بسیار 
قابل توجه بوده و این کشور برای تجار بسیار حائز اهمیت است. 
رئیس پارلمان بخش خصوصی گفت: ثبات اقتصادی و سیاسی 
غنا بسیار ممتاز است و این ثبات، جاذبه های همکاری بسیاری را 
به وجود آورده است. شافعی تأکید کرد: یکی از مشکلات اساسی 
میان دو کشور، عدم شناخت فعالان اقتصادی از ظرفیت های 
همکاری یکدیگر است. در شرایط موجود تشکیل کمیسیون 
مشترک اقتصادی ایران و غنا می تواند بسیار مهم باشد؛ هر دو 
کشور باید تلاش کنند تا این کمیسیون هرچه سریع تر تشکیل 
شود. در ادامه اریک اسوبواتنگ، سفیر غنا در تهران هم گفت: 
ارتباطات سیاسی میان دو کشور در سطح عالی قرار دارد و تبادل 
هیات عالی رتبه بسیاری با ایران داشته ایم. اما در حال حاضر 
چالشی که با آن مواجه هستیم این است که این روابط گرم 
سیاسی را نمی توانیم به روابط گرم اقتصادی تبدیل کنیم. ما باید 
موانع را رفع کنیم تا بتوانیم روابط اقتصادی را رونق ببخشیم. 
او در دیدار با رئیس اتاق ایران گفت: باید بخش خصوصی را 
در رفع مشکلات وارد کنیم و این کار از طریق اتاق بازرگانی 
امکان پذیر است. تمام تلاش ما این است که بتوانیم روابط 
گرم سیاسی را وارد عرصه اقتصادی بکنیم. سفیر غنا در تهران 
ادامه داد: پتانسیل کشور غنا در شاخص های اقتصادی بسیار 
بالاست. برخی از این شاخص های خوب اقتصادی غنا باعث شده 
کسب وکارهای بین المللی به غنا بیایند. به عنوان مثال سوزوکی، 
کیا و هیوندا در غنا سرمایه گذاری کرده اند. امنیت موجود در 
غنا، سبب شده که غنا به عنوان مقصد سرمایه گذاری خارجی 
انتخاب شود و این مورد می تواند بخش خصوصی ایران را جهت 
سرمایه گذاری در غنا ترغیب کند. او ادامه داد: حوزه ای که 
مشتاق هستیم در آن زمینه همکاری کنیم، امکان ایجاد مراکز 
تولیدی ایران در غنا است. ما در مناطق آزاد اقتصادی قاره آفریقا 
شرایطی را می توانیم ایجاد کنیم که کالاهای ایرانی معاف از 

مالیات در غنا و سایر کشورهای قاره عرضه شوند.

ذره بیــن
آنتن تبلت های قاچاق، قطع می شوند

آرمان ملی: با اجرای رجیستری آنتن تبلت های قاتچاق ۳۰ روز 
پس از روشن شدن قطع می شوند  بنابراین لازم است کاربران پیش 
از خرید با ارسال شناسه )IMEI( تبلت به کد دستوری # ۷۷۷۷* یا 
سایت همتا  نسبت به اصالت کالا اقدام کنند. با آغاز فاز دوم رجیستری 
برای همه نشان های تبلت از ۹ مردادماه آنتن تبلت های قاچاق، ۳۰ 
روز پس از روشن شدن در شبکه، قطع می شود. این موضوع به محض 
قرار گرفتن سیم کارت در تبلت و روشن شدن، در قالب پیامکی با 
سرشماره HAMTA به اطلاع فرد می رسد. برخی سودجویان با 
سوءاستفاده از عدم آگاهی مردم در این زمینه و بی اهمیت جلوه  
دادن پیامک هشدار همتا، نسبت به فروش تبلت قاچاق به مردم 
اقدام کرده و با قطع شدن آنتن تبلت، مردم را دچار مشکل کرده و 
موجب تضییع حقوق آن ها می شوند. بنابراین سامانه همتا )هوشمند 
مدیریت تجهیزات ارتباطی( همانند توصیه هایی که به خریداران 
گوشی تلفن همراه می شد، به خریداران تبلت نیز توصیه می کند پیش 
از خرید، با ارسال شناسه )IMEI( تبلت به کد دستوری # ۷۷۷۷* 
یا سایت همتا به آدرس hamta.ntsw.ir استعلام اصالت کرده و 
از ثبت بودن تبلت و تطابق برند و مدل اعلامی در پاسخ استعلام با 
تبلت موردنظر، اطمینان حاصل کنند. همچنین توصیه می شود 
خریداران حتما از فروشگاه های معتبر خرید کرده و فاکتور استاندارد 
دارای شناسه )IMEI( و مهر فروشگاه دریافت کنند تا درصورت نیاز 
به پیگیری موضوع در مراجع نظارتی و قضایی، از آن استفاده شود. 
در صورت بروز مشکل با فروشنده، امکان ثبت شکایت به صورت 
اینترنتی در سازمان تعزیرات حکومتی به آدرس tazirat۱۳۵.ir و 
 سامانه۱۲۴ سازمان های صنعت، معدن و تجارت استان ها به آدرس

 http://www.۱۲۴.ir/complaint/create فراهم بوده و علاوه 
بر آن از طریق اتحادیه مرتبط در هر استان نیز قابل پیگیری است.

آرمان ملی- محمدسیاح: افغانستان در وضعیت سیاسی و امنیتی عجیبی گرفتار شده که طالبان علت اصلی آن است. این گروه تروریستی در کمتر 
از یک ماه بر این کشور مسلط و باعث بروز وحشت در بین مردم این کشور شد. با افزایش ناامنی نگرانی های اقتصادی در این کشور افزایش یافت و 
بسیاری از مردم سعی در خارج کردن سرمایه های خود هستند. در این بین رقابت کشورهایی نظیر امارات و ترکیه و چین و حتی پاکستان برای جذب 

سرمایه های سرگردان مردم این کشور آغاز شده و هر کشوری برای جذب بیشتر وعده های بیشتر و جذاب تری را پیشنهاد می دهد. 

»آرمان ملی« گزارش می کند:

لندینگ دلارهای افغانی در ترکیه و امارات
  غفلت ایران از کشور همسایه         پول سرگردان افغانستان به ایران می رسد؟

  بی موضعی در برابر طالبان و سرگردانی تجارت ایران و افغانستان 

در این میان انتظار این بود که ایران هم به عنوان 
یکی از همسایه های این افغانستان و کشوری 
همزبان که سال ها میزبان مردم جنگ زده این 
کشور بوده بتواند شرایطی را فراهم کند که 
بیشترین سهم را از سرمایه های سرگردان این 
کشور داشته باشد این درحالی است که خود 
ایران هم از وضعیت سیاسی مناسبی برخوردار 
نیست و سرعت تعیین وضعیت کابینه از سرعت 
تحولات جهان بسیار کمتر است! از طرفی وجه مهم 
توسعه روابط ایران با افغانستان بویژه در شرایط 
الان که سرمایه  های افغان  ها سرگردان هستند 
دیپلماسی اقتصادی و نشان دادن ظرفیت  های 
اقتصادی و سرمایه گذاری در ایران است که طی 
سال ها مسکوت مانده است. در همین زمینه حسین 
سلیمی، رئیس اتاق بازرگانی ایران و افغانستان با 
بیان اینکه از گذشته اقدامات کوچکی برای جذب 
سرمایه از افغانستان داشته ایم؛ به »آرمان ملی« 
گفت: تنها کاری که از یک سال گذشته صورت 
گرفته این است که برای افغانی  هایی که در ایران 
سرمایه  گذاری می کنند آیین نامه جدیدی را 
پیشنهاد کردیم که تصویب هم شد و براساس آن 
اگر افغان ها ۲۵۰ هزار دلار در بازار سرمایه ایران 
سهم بخرند هم می توانند اجازه اقامت بگیرند که در 
قوانین قبلی چنین چیزی نبود و حتما باید سرمایه 
گذاری مستقیم می کردند. او ادامه داد: خرید ۲۵۰ 
هزار دلار یا معادل آن سهام با معیارهایی و نگه 
داشتن آن باعث می شود اجازه اقامت را از دولت 
ایران دریافت کنند و این از جمله اقدامات خوبی بود 
که می توانست گسترش پیدا کند چون برخی نمی 
خواهند وارد موضوع خرید زمین و ساختمان سازی 
و غیره شوند. سلیمی اضافه کرد: البته این شرایط 
در شرف اجرائی شدن بود و حتی تعدای از افغان ها 
هم در شرف ورود بودند که خود بازار سهام ایران 
دچار آشفتگی شد و این افراد را دلسرد کرد. ترکیه، 
 یونان و پرتغال و... هم خرید سهام را یکی از راه های 

اعطای اقامت قرار داده اند.
 سرگردانی دو میلیارد دلاری

رئیس اتاق بازرگانی ایران و افغانستان در پاسخ 

به این سوال که در شرایط حاضر افغانستان آیا 
شرایطی برای ورود سرمایه گذاری آنها در ایران 
فراهم است؛ گفت: این بهترین موقعیت است 
چراکه در حال حاضر سرمایه های مردم افغانستان 
در حال قرار از این کشور است. در این کشور هم 
تعداد افراد ثروتمند کم نیست و اینها برای حفظ 
سرمایه های خود همانطور که اشاره کرده به امارات 
و شهر دوبی می برند. او ادامه داد: ترکیه هم اعلام 
کرده که در این کشور مستقر و تجارتش برقرار است 
و پایه های افزایش تجارت در این کشور را با وجود 
طالبان آماده کرده است. سلیمی در مورد حجم 
سرمایه های سرگردان در این کشور اظهار کرد: 
خیلی سخت است که بتوان درباره حجم پول های 
سرگردان در افغانستان صحبت کرد؛ ولی می  توان 
گفت که پول زیادی سرگردان است و می توان آن 
را هدایت کرد. به نظر من حجم این پول سرگردان 
بین ۵۰۰ میلیون تا یک میلیارد دلار است و حتی 
ممکن است بیش از اینها هم باشد و می توان آن را 
جذب کرد. در حال حاضر هم حجم بزرگی از این 
پول در کشورهای ترکیه و امارات و ایران در حال 
گردش است و ممکن است با این وضعیت حتی 
برنگردد و اینجاست که باید برای آن فکری کرد. 
رئیس اتاق بازرگانی ایران و افغانستان تاکید کرد: 
باید برنامه  ای برای نگهداشتن این حجم پول در 
کشور طراحی شود و امتیازاتی هم داده شود تا این 

پول بیشتر جذب شود. 
 وضعیت سیاسی آشفته و کم کاری 

سلیمی در پاسخ به این پرسش که ایران برای 
پیشی گرفتن از ترکیه و امارات در جذب سرمایه 
سرگردان افغانستان چه کرده است،  توضیح داد: ما 
در شرایط حاضر کاری انجام نداده ایم و متاسفانه 
در مسائل سیاسی خودمان هم مشکل داریم! در 
گزارشی که ۱۰ ماه پیش یکی از خبرگزاری ها 
منتشر کرد پیش بینی کرده بود که طالبان در 
افغانستان ظرف مدت پنج ماه مستقر می شوند 
که صرفا در این بخش اشتباه کرده بود و طالبان 
یک ماهه مستقر شد! او ادامه داد: اگر از آن زمان 
چنین پیش بینی هایی مورد توجه قرار می گرفت 

می شد با تجار صحبت کرد و آنها را از رفتن به 
سمت ترکیه و امارات و سایر کشورها منع و به 
سرمایه گذاری در ایران دعوت کرد ولی متاسفانه 
ما این کار را نکردیم. عضو اتاق بازرگانی گفت: به 
نظر می رسد هر دولتی هم در کابل بر سرکار بیاید 
مجبور است راه را برای روابط تجاری باز کند، 
گرچه ما احتیاط می کنیم و حتی راننده های افغان 
هم نگران هستند. سیدحمید حسینی درباره 
وضعیت صادرات سوخت و فرآورده به افغانستان 
بعد از تحولات سیاسی و حضور دوباره طالبان در 
این کشور اظهار داشت: با توجه به تحولات صورت 
گرفته برخی مرزها و گمرکات تعطیل شده، بعلت 
آتش سوزی در مرز دوغارون؛ صادرات مساله دار 
شده و منجر به افزایش قیمت فرآورده های نفتی 
در افغانستان شده است ولی به این معنا نیست که 
همه مرزها بسته شده باشند.  در ارتباطی که بنده 
با صادرکنندگان در مرز زاهدان داشتم، عنوان شد 
اکنون کار بسیار تسهیل شده و در مرز میلک و 
زابل با پرداخت یک درصد؛ کالا و فرآورده وارد 
افغانستان می شود. این عضو اتاق بازرگانی تاکید 
کرد: به نظر می رسد هر دولتی هم در کابل بر سرکار 
بیاید مجبور است راه را برای روابط تجاری باز کند، 
گرچه ما احتیاط می کنیم و حتی راننده های افغان 
هم نگران هستند.  مرزهای استان سیستان و 
بلوچستان قرار بود، باز شود اما هنوز باز نشده؛ یعنی 
گمرک به کامیون ها اجازه خروج نمی دهد ولی 
آن سوی مرز آرام است و گفته شده که بزودی باز 
می شود. با بازگشایی مرزها بزودی فعالیت صادراتی 
آغاز خواهد شد. حال به نظر می رسد نوبت مقامات 
ایرانی است که در برابر وضعیت افغانستان و حضور 
طالبان در راس قدرت این کشور اظهارنظر و موقع 
گیری کند تا شاید این اتفاق باعث شود تجار افغان 
و سرمایه داران از حضور قدرتمند ایران در کنار 
خود احساس آرامش کرده و سرمایه های خود را به 
جای ترکیه و امارات به ایران بیاورند که در شرایط 
اقتصادی بد ایران این اتفاق می تواند به چند برابر 
شدن درآمدهای ارزی و سرمایه  گذاری و رشد 

بازارهای مختلف کند.

آرمان ملی: ۳۷۰ هزار میلیارد تومان عددی 
است که از ان به عنوان کسری بودجه دولت در 
سالجاری نام برده می شود. این میزان کسری 
بودجه که به اعتقاد کارشناسان مهمترین 
دلیل رشد تورمی به واسطه خلق پول عنوان 
می شود در حالی چالش اصلی نخستین سال از 
عمر دولت سیزدهم را به خود معطوف کرده که 
پیش بینی ها از درامد ۲۵۰ هزار میلیارد تومانی 
دولت از طریق مالیات خبر داده که این میزان 
در صورت کنترل فرارهای مالیاتی تا بیش از ۲ 
برابر قابل افزایش بوده و بخش قابل ملاحظه ای 
از کسری بودجه را پوشش خواهد داد . البته 
در این راستا طرح جامعه اصلاح نظام مالیاتی 
در مجلس کلید خورده که به رغم انتقاداتی 
که در زمینه اخذ مالیات از عایدی بر سرمایه 
مطرح بوده و با توجه به تورم حاکم بر اقتصاد 
به نوعی از ان اخذ ماتلیات از تورم خودساخته 
دولت نام برده می شود در سایر موارد همچون 
اخذ مالیات از خانه های خالی و یا سکه مواردی 
است که احتمالا بخشی از نگرانی های بودجه 
ای دولت را مرتفع خواهد ساخت اما آنچه مسلم 
است تمرکز دولت تنها بر درامدهای مالیاتی 
بدون توسعه درامدهای نفتی و غیر نفتی نمی 
توان راهکار اساسی در تامین منابع کسری 

بوجه باشد.
 کسری بودجه چالش اصلی دولت

در این رابطه محمدرضا پورابراهیمی رئیس 
کمیسیون اقتصادی مجلس در خصوص میزان 
کسری بودجه می گوید: کسری بودجه به عنوان 
یکی از مشکلات اصلی است که می تواند سبب 
مسائل و مشکلات دیگری در اقتصاد کشور 
شود. وی افزود: در خصوص کسری بودجه 
آن چیزی که مهم به نظر می رسد این است 
که ما ببینیم درآمدهای قابل اتکا چقدر است. 
اگر درآمدهای قابل اتکای بخش مالیاتی را 

با درآمدهای نفتی و درآمدهای انتشار اوراق 
مقایسه کنیم و مجموع منابع قابل اتکا را از 
غیرقابل اتکا کسر کنیم به عددی در حدود 
۴۰۰ تا ۴۵۰ هزار میلیارد تومان می رسیم. 
پورابراهیمی با بیان برخی از دلایل این کسری 
بودجه سنگین گفت: از جمله دلایل این کسری 
بودجه این است که سقف تعهدات دولت افزایش 
پیدا کرد و از طرف دیگر تعهدات سابق دولت 
که سر رسید می شود نیز باید پرداخت شود. 
اولین چالش دولت سیزدهم در واقع همین 
موضوع کسری بودجه است. رئیس کمیسیون 
اقتصادی مجلس در خصوص راهکارهای کوتاه 
مدت برای جبران کسری بودجه گفت: یکی از 
موضوعاتی که به صورت فوری می تواند در این 
بحث کمک کند وصول مطالبات مالیاتی کشور 
است. براساس گزارش سازمان امور مالیاتی رقم 
این معوقات در حدود ۲۷۰ هزار میلیارد تومان 
است. این رقم شامل موارد مختلفی از جمله 
فرار مالیاتی، احکام حقوقی و تعهدات مالیاتی 
است. وی گفت: امکان وصول هر بخشی از این 
۲۷۰ هزار میلیارد را داشته باشیم، می توانیم از 
آن برای مدیریت کسری بودجه استفاده کنیم. 

بحث بعدی اجرای طرح جامع نظام مالیاتی برای 
مقابله با فرار مالیاتی است. بزرگترین چالش 
ما که می تواند اولویت اول دولت آقای رئیسی 
باشد اجرای همین طرح است. پورابراهیمی با 
بیان اینکه در حال حاضر به همین مقداری که 
مالیاتی می گیریم، فرار مالیاتی داریم، گفت: 
این اعداد ارتباطی به توده ها و اصناف ندارد چرا 
که مجموع مالیاتی که آنها پرداخت می کنند از 
۳.۵ تا ۴ درصد کل درآمدهای مالیاتی بیشتر 
نمی شود. وی ادامه داد: براساس قانون پایانه 
فروشگاهی سامانه مودیان، دولت مکلف شده 
است تمام تراکنش هایی که از طریق دستگاه 
های پز صورت می گیرد رصد کند و لینک آن را 
به سازمان امور مالیاتی بدهد. اما در حال حاضر 
در حدود ۶ ماه از ۱۵ ماه مهلت تکلیف قانونی 
برای اجرای این قانون گذشته است. رئیس 
کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: حدود ۱۰ 
میلیون دستگاه پز در کشور وجود دارد که ۴ 
میلیون از این تعداد اصلا به سازمان امور مالیاتی 
متصل نیست. مسلم است در اقتصاد کشوری 
که این همه ظرفیت دارد شما نمی توانید به 

این صورت درآمد پایدار مالیاتی داشته باشید.

با احتساب بالغ بر 270 هزار میلیارد تومان فرار مالیاتی؛

تشدید مالیات ستانی چالش بودجه را مرتفع می سازد؟

 مشکل مرغ در توزیع است
 نه تولید

مدیرکل دفتر امور طیور وزارت جهاد 
کشاورزی گفت: هر ماه حدود ۱۱۵ تا ۱۱۷ 
میلیون و حتی تا ۱۲۰ میلیون قطعه جوجه 
ریزی صورت می گیرد و هیچ کمبودی 
در تولید وجود ندارد. غلامرضا ملک نیا 
با بیان اینکه مشکل اصلی بازار مرغ در 
تولید نیست بلکه در توزیع است، اظهار 
کرد: مرغداران مرغ هایشان را با قیمت 
۱۷هزار و ۱۰۰ تومان یعنی همان قیمت 
مصوب تحویل کشتارگاه می دهند، ولی 
مرغ نه تنها با قیمت مصوب به دست 
مصرف کنندگان نمی رسد بلکه با قیمت 
های بسیار بالایی عرضه می شود. مدیرکل 
دفتر امور طیور وزارت جهاد کشاورزی 
در پاسخ به این سوال که گفته می شود 
آمارهای جوجه ریزیباید راستی آزمایی 
شود زیرا با مرغ داخل بازار همخوانی ندارد، 
گفت: میزان جوجه ریخته شده در سالن 
های پرورش مرغ کاملا مشخص است. از 
طرفی به هر میزانی که جوجه ریزی انجام 
شود مرغ تحویل کشتارگاه می شود. اگر هم 
مرغداری تحویل کشتارگاه ندهد دوره بعد 
امکان جوجه ریزی ندارد. بنابراین آمارها 
شفاف و مشخص است. بنابراین اگر شبکه 
توزیع  ساماندهی شود التهاب بازار مرغ نیز 

فروکش خواهد کرد.

 تبدیل خوزستان 
به منطقه آزاد انرژی

عضو کمیسیون انرژی مجلس از 
پیگیری ها برای تبدیل خوزستان به 
منطقه آزاد انرژی خبر داد. علیرضا ورناصری 
اظهار کرد: خوزستان مرکز تولید نفت، گاز، 
پتروشیمی، برق و... است و ظرفیت های 
بسیار خوبی در حوزه انرژی دارد که باید 
از این ظرفیت ها برای توسعه استان 
استفاده شود. عضو کمیسیون انرژی 
مجلس با اشاره به پیگیری ها برای تبدیل 
خوزستان به منطقه آزاد انرژی گفت: این 
مساله دستاوردهای بسیاری برای کشور و 
استان خوزستان در زمینه اشتغال و ثروت 
آفرینی خواهد داشت و قطعا زمینه ساز 
توسعه بیشتر کشور خواهد شد. ورناصری 
عنوان کرد: نیاز است که خوزستان به 
منطقه ویژه انرژی تبدیل شود زیرا همه 
حامل  های انرژی در کمترین فاصله از این 
بازار در دسترس هستند و دیگر نیاز به تقبل 
هزینه های حمل و نقل و جابه جایی نیست. 
وی با بیان اینکه منطقه ویژه انرژی به معنای 
تولید، پالایش و عرضه حامل های انرژی 
به صورت همزمان در یک منطقه است، ادامه 
داد: با توجه به اینکه خوزستان به خریداران 
خارجی که عموما کشورهای همسایه ایران 
هستند نزدیک است، تشکیل منطقه آزاد 
انرژی خوزستان می  تواند شرایط خرید و 

فروش را تسهیل کند.

جایگزینی حمل ونقل سبز 
به جای ناوگان فرسوده 

وزیر پیشنهادی راه و شهرسازی 
دولت سیزدهم ابراز امیدواری کرد: 
به زودی خدمت را به سطحی برسانیم 
که به جای نگرانی از ناوگان فرسوده و 
جاده های مرگ، مطالبه مردم عزیز از ما 
راه اندازی ناوگان حمل ونقل سبز باشد. 
رستم قاسمی گفت: نمایندگان مجلس 
مطالبات مردمی به جایی دارند که نشان 
از کمبودهای بسیار است.در دومین گام 
امیدوارم به زودی خدمت را به سطحی 
برسانیم که به جای نگرانی از ناوگان 
فرسوده و جاده های مرگ، مطالبه مردم 
عزیز از ما راه اندازی ناوگان حمل ونقل سبز 
باشد و یقین داریم که می شود و می توانیم. 
وزیر پشنهادی راه ، نخستین گام در حوزه 
مسکن را برداشتن تیغ تیز  اجاره از گلوی 
نحیف اقشار آسیب پذیر برشمرد. به گفته 
قاسمی، وضع موجود سبب شده مسکن 
که باید جایگاه سکنی و آسایش باشد 
به بزرگترین دغدغه و گرفتاری مردم 
تبدیل شود و امروز پس از مشکل کرونا، 
مهمترین دغدغه دولت سیزدهم  معیشت 

و  مسکن مردم است.


